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Abstract 

    This experiment was designed to evaluate the Response of broiler chicks 

to graded levels of raw pigeon pea seed supplemented with caraway oil 

(0.2gm/kg) on broiler performance. One hundred and twenty unsexed 

commercial chicks (Ross308) were selected after a week of adaptation 

period, they were randomly assigned to five experimental diets in a 

completely randomized design .Each treatment group was replicated four 

times with 6 chicks per replicate. Five iso-caloric and iso-nitrogenous diets 

contains 0, 5, 10, 15 and 20% raw pigeon pea seeds were supplemented with 

(0.2gm/kg) caraway oil were formulated. Parameters measured weekly were 

feed intake, live body weight, weight gain and feed conversion ratio. 

Mortality recorded daily. 

    Results obtained for overall performance revealed that inclusion of raw 

pigeon pea seeds with caraway oil supplementation had significant (P<0.05) 

effects on feed intake ,live body weight ,weight gain and hot carcass weight 

with low significant (P>0.05) effect in feed conversion ratio compared to the 

control group . 

    It is concluded that addition of caraway oil at 0.2mg/kg to raw pigeon pea 

seed is eliminate or reduce the anti nutritional factors in pigeon pea seeds, so 

we can use the caraway oil as natural inhibit  or anti-nutritional factors.  

    Economically pigeon pea seed supplemented caraway oil could be safely 

included in broiler diets up to 20%.  
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 الخلاصة

 

 لوبيا عدسيالبذور  ختلفة  من م استجابة الدجاج اللاحم لمستويات مدي م يهذه التجربة لتقيصممت 

من سلالة  هكتكوت غير مجنس 020تم استخدام  .(كجم/ملم0.2)زيت الكراوية مضاف اليها

وتم توزيع الكتاكيت عشوائيا لخمسة  (فترة التحضين)سبوع لأ فترة تأقلم امتدت  بعد( 803روص)

  .وتم تكرار كل معاملة اربعه مرات وكل مكرر يحتوي علي ستة كتاكيت. علائق تجريبية 

زيت  مضاف اليها بذور لوبيا عدسي   00،01،20،1،0%خمسة علائق تحتوي علي  تركيبتم 

مستهلكة، الوزن الحي، الوزن وتم اخذ القياسات اسبوعيا لمعدل العليقة ال.  (كجم/ملم 0.2) الكراوية

 .كما تم تسجيل النفوق يوميا . التحويل الغذائي  نسبة المكتسب و

مضاف  بذور لوبيا عدسي إضافةن بإ للدجاج اللاحم  الكلي العام  لاداءلالنتائج المتحصل عليها أثبتت 

،الوزن  المستهلكةالعليقة   علي ((P< 0.05ثير معنوي أ تذات ( كجم/ملم 0.2)زيت الكراوية اليها

 <Pكما أظهرت فروقات غير معنوية . ، الوزن المكتسب ،والوزن الحار للزبيحة النهائي الحي

 (.الكنترول)القياسية  بالعليقة مقارنة  وذلك التحويل الغذائينسبة علي   ((0.05

اوية زيت الكر مضاف اليهامن بذور لوبيا عدسي 20%الكتاكيت التي تغذت علي عليقة تحتوي علي 

 .التحويل الغذائي  نسبة سجلت افضل قيمة في القياسات ماعدا  (كجم/ملم 0.2)

ملم 0.2)زيت اللكراوية ت الدراسة الاقتصادية أنة يمكن إضافة بذور لوبيا عدسي مضاف اليها خلص

  .بدون تأثيرات سالبة أو عكسية % 20في علايق الدجاج اللاحم بنسبة  (كجم/
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